

Banc d'exemples de possibles preguntes, documents, temes llargs, etc.

Alguns **exemples** de qüestions breus (apartats A1 i A3)

Apartat A1

- Què va ser la guerra del Francès? Explicau-ne algun aspecte relacionat amb les Illes Balears.
- Elaborau un esquema amb les principals conseqüències demogràfiques, socials, econòmiques i culturals de la guerra del Francès.
- Elaborau un esquema amb les diferents etapes del regnat de Ferran VII.
- Quan va tenir lloc l'emancipació de les colònies espanyoles d'Amèrica? Quines foren les causes i conseqüències d'aquest esdeveniment?
- Com es va dur a terme la centralització política i administrativa a l'Espanya del segle XIX?
- Què va ser el carlisme? (com era la seva ideologia, quins suports socials tenia i quines foren les seves principals actuacions al segle XIX?)
- Explicau com es va elaborar la Constitució de 1869 i descriuiu-ne les característiques principals. Per què es considera una constitució de caràcter democràtic?
- Quines característiques presentava l'agricultura a l'Espanya del segle XIX? Esmentau-ne algun aspecte relatiu a les Illes Balears.
- Què foren les desamortitzacions? Explicau breument les de Mendizábal i Madoz.
- Quines característiques presentava la industrialització espanyola al segle XIX? Esmentau-ne algun aspecte relatiu a les Illes Balears.
- Quines característiques presentava el ferrocarril a l'Espanya del segle XIX?
- Elaborau un esquema sobre les diverses classes socials presents a l'Espanya del segle XIX.
- Com eren les condicions de vida de la classe treballadora a l'Espanya del segle XIX?
- Què era l'Associació Internacional de Treballadors, com es va introduir a Espanya i quina presència hi va tenir fins al 1874?
- Com era la situació de les dones a l'Espanya del segle XIX des dels punts de vista social, polític i educatiu?
- Explicau breument les característiques dels corrents migratoris a l'Espanya del segle XIX i primer terç del XX. Esmentau-ne algun aspecte relatiu a les Illes Balears.
- Què va ser la Restauració Borbònica? Explicau breument els elements essencials del sistema polític impulsat per Cánovas.
- Elaborau un esquema sobre el nacionalisme espanyol i els nacionalismes perifèrics a l'Espanya de la Restauració.
- Elaborau un esquema sobre l'economia, la societat, la cultura i les relacions de gènere a l'Espanya del primer terç del segle XX.
- Quines foren les repercussions de la Primera Guerra Mundial a Espanya?
- Explicau el concepte de Dictadura de Primo de Rivera i descriuiu-ne breument les dues grans etapes.
- Explicau el concepte de Segona República i indicau els principals problemes que va haver d'afrontar. Esmentau-ne algun fet o personatge relacionat amb les Illes Balears.
- Quines característiques va presentar l'economia espanyola durant la Segona República?
- Quines foren les principals mesures en matèria educativa i cultural durant la Segona República? Posau-ne algun exemple relatiu a les Illes Balears.
- Explicau alguna mesura en matèria d'igualtat entre dones i homes que s'adoptà durant la Segona República.
- En què consistia l'anomenat «Estat integral» durant la Segona República?
- Quines foren les justificacions que utilitzaren els militars colpistes el juliol de 1936?
- Quines foren les causes de la Guerra Civil Espanyola?
- Què va ser la Guerra Civil Espanyola, quins bàndols s'hi enfrontaren i quines foren les causes de la victòria franquista? Esmentau-ne algun fet o personatge relacionat amb les Illes Balears.

- Sintetitzau en un esquema les grans fases de la Guerra Civil Espanyola des del punt de vista militar, tot incorporant-hi algun aspecte relatiu a les Illes Balears.
- Quines característiques va tenir la violència política desenvolupada a Espanya durant la Guerra Civil? Assenyaleu-ne algun aspecte relatiu a les Illes Balears.
- Elaborau un esquema sobre els aspectes socials, econòmics i culturals de la Guerra Civil a les dues zones. Incorporau-ne algun aspecte relatiu a les Illes Balears.
- Elaborau un esquema amb les grans etapes de l'evolució econòmica d'Espanya durant la dictadura franquista. Esmentau-ne algun aspecte relatiu a les Illes Balears.
- En què consistí la política econòmica practicada pel règim franquista a l'època de l'autarquia i quin balanç tingué?
- Quins foren els principals canvis socials que es produïren a Espanya durant el decenni dels seixanta del segle XX?
- En què consistí el Pla d'estabilització de 1959 i quines conseqüències tingué?
- Quins foren els principals moviments migratoris a l'Espanya del decenni dels seixanta del segle XX? Explicau el cas de les Illes Balears.
- Explicau breument les diferents fases de l'oposició política al franquisme.
- Què va ser la Transició democràtica i quins foren els principals problemes que va haver d'afrontar?
- Quines característiques presentà l'Estat de les autonomies establert per la Constitució de 1978? Explicau breument el cas de l'Estatut de les Illes Balears.
- Quan es va produir l'entrada d'Espanya a la Comunitat Econòmica Europea (actual Unió Europea) i quins foren els principals canvis econòmics que aquest fet suposà?
- Quines foren les principals característiques de l'evolució política espanyola entre els anys 1982 i 2016? Esmentau els noms dels presidents del Govern espanyol que hi va haver en aquest període i indicau entre parèntesis a quin partit pertanyia cada un i durant quins anys ocupà el càrrec.
- Quines foren les característiques principals de l'evolució política balear entre els anys 1983 i 2015? Esmentau els noms dels presidents del Govern de les Illes Balears que hi va haver en aquest període i indicau entre parèntesis a quin partit pertanyia cada un i durant quins anys ocupà el càrrec.
- Elaborau un esquema sobre l'evolució econòmica, social i de les mentalitats i relacions de gènere a Espanya (1975-2022).
- A què es va deure la crisi financera de 2007 i quines foren les principals conseqüències que tingué a Espanya i a les Illes Balears?
- etc.

Apartat A3

- Explicau les diferències entre liberalisme i absolutisme i assenyaleu com es va establir el règim liberal a l'Espanya del segle XIX.
- Comparau la Constitució de 1812 i l'Estatut de Baiona.
- Quines eren les principals diferències entre moderats i progressistes a l'època d'Isabel II?
- Elaborau un esquema sobre les constitucions de 1869 i 1876 i indicau-ne tres punts en comú i tres diferències.
- Elaborau un esquema sobre les constitucions de 1931 i 1978 i indicau-ne tres punts en comú i tres diferències.

etc. (semblances i diferències entre diferents èpoques o segles en àmbits diversos: economia, societat, gènere, etc., entre personatges concrets, etc.).

Alguns **exemples** de documents:

Mapes i imatges:

- Quadre de Goya: *El 3 de mayo de 1808 en Madrid* (1814)
- Quadre de Ramon Casas, *La càrrega* (1899-1902).
- Cartells d'esquerres i de dretes. Eleccions de febrer de 1936
- Cartell d'una miliciana de la Guerra Civil Espanyola: «Les milícies us necessiten».
- Mapa de zones on triomfà el cop d'estat del juliol de 1936 i zones que romangueren al costat del Govern de la República.
- Fotografia de Francisco Franco sota pal·li durant la seva visita a la catedral de Santiago (1965).
- Cartells electorals de diversos partits a les eleccions del juny de 1977.
- Mapa autonòmic espanyol amb indicació de la via d'accés a l'autonomia. etc.

Fragments de textos:

- Abdicacions de Baiona (1808)
- Constitució de Cadis (1812) (articles 3, 4, 15, 16 i 17)
- Manifest dels Perses (1814)
- Restabliment de la Constitució de Cadis per Ferran VII (1820)
- Estatut reial (1834)
- Desamortització de Mendizábal (1836)
- Conveni de Bergara (1839)
- Constitució de 1845 (articles 4, 11, 12, 13, 14, 17, 22, 45)
- Manifest de Manzanares (1854): «Españoles: La entusiasta acogida que va encontrando en los pueblos el ejército liberal, el esfuerzo de los soldados que lo componen, tan heroicamente mostrado en los campos de Vicálvaro; el aplauso con que en todas partes ha sido recibida la noticia de nuestro patriótico alzamiento aseguran el triunfo de la libertad y de las leyes, que hemos jurado defender.
»Dentro de pocos días la mayor parte de las provincias habrán sacudido el yugo de los tiranos; el ejército entero habrá venido a ponerse bajo nuestras banderas, que son las leales; la Nación disfrutará de los beneficios del régimen representativo por el cual ha derramado hasta ahora tanta sangre inútil y ha soportado tantos sacrificios [...]. Nosotros queremos la conservación del Trono, pero sin la camarilla que le deshonra; queremos la práctica rigurosa de las leyes fundamentales, mejorándolas, sobre todo la Electoral y la de Imprenta; queremos la rebaja de los impuestos, fundada en una estricta economía; queremos que se respeten en los empleos militares y civiles la antigüedad y los merecimientos; queremos arrancar los pueblos a la centralización que los devora, dándoles la independencia local necesaria para que conserven y aumenten sus intereses propios, y como garantía de todo esto, queremos plantearnos la Milicia Nacional.»).
- Desamortització de Madoz (1855): «Bienes declarados en venta y condiciones de su enajenación Art.1º Se declaran en estado de venta [...] todos los predios rústicos y urbanos [...] pertenecientes: al Estado, al clero, a las órdenes militares de Santiago, Alcántara, Calatrava, Montesa y San Juan de Jerusalén, a cofradías, obras pías y santuarios, al secuestro del ex infante don Carlos, a los propios y comunes de los pueblos, a la Beneficencia [...], y cualesquiera otros pertenecientes a manos muertas, ya estén mandados o no vender por leyes anteriores.
»Art.3º Se procederá a la enajenación de todos y cada uno de los bienes mandados vender por esta Ley, sacando a pública licitación las fincas o suertes a medida que lo reclamen los compradores [...].
»Art.10º Los fondos que se recauden a consecuencia de las ventas realizadas en virtud de la presente ley, exceptuando el 80 por 100 procedente de los bienes de propios, y el total de los que produzcan los del clero [...], se destinarán a los siguientes objetos, a saber:

- »1º A que el gobierno cubra, por medio de una operación de crédito, el déficit del presupuesto del Estado, si lo hubiese en el año corriente.
- »2º El 50 por 100 de lo restante, y en años sucesivos del total de los ingresos, a la amortización de la Deuda Pública [...].
- »3º El 50 por 100 restante a obras públicas de interés y utilidad generales [...]. »1 de mayo de 1855

—Llei general de ferrocarrils: (1855)

- «Artículo 1º. Los ferrocarriles se dividirán en líneas de servicio general y de servicio particular.
- »Artículo 2ª Entre las líneas de servicio general se clasificarán como de primer orden las que, partiendo de Madrid, terminen en las costas o Fronteras del reino.
- »Artículo 3º Todas las líneas de ferro-carriles destinadas al servicio general, son de dominio público, y serán consideradas como obras de interés general.
- »Artículo 4º La construcción de las líneas de servicio general podrá verificarse por el Gobierno, y en su defecto por particulares o compañías.
- »Artículo 5º Para que el Gobierno pueda emprender la construcción de una línea con fondos del Estado, de las provincias o de los pueblos, es necesario que esté autorizada por una ley.
- »Artículo 19º Los capitales extranjeros que se empleen en la construcción de ferrocarriles o en empréstitos para este objeto, quedan bajo la salvaguardia del Estado, y están exentos de represalias, confiscaciones o embargos por causa de guerra.
- »Artículo 20º Se conceden desde luego a todas las empresas de ferrocarriles:
 - 1º Los terrenos de dominio público que hayan de ocupar el camino y sus dependencias [...].
 - 4º La facultad exclusiva de percibir mientras dure la concesión, y con arreglo a las tarifas aprobadas, los derechos de peaje y los de transporte, sin perjuicio de los que puedan corresponder a otras empresas.
 - 5º El abono, mientras dure la construcción y diez años después, del equivalente de los derechos marcados en el Arancel de Aduanas, y de los faros, portazgos, pontazgos y barcajes que deban satisfacer las primeras materias, efectos elaborados, instrumentos, útiles, máquinas, carruajes, maderas, coque y todo lo que constituye el material fijo y móvil que deba importarse del extranjero, y se aplique exclusivamente de la construcción del ferrocarril concedido.

—Llei de bases de 17 de juliol de 1857, que autoritza el Govern per formular i promulgar una llei d'instrucció pública («Lei Moyano»).

- »Art. 1º Se autoriza al Gobierno para formar y promulgar una ley de instrucción pública con arreglo a las siguientes bases:
 - »Primera: la enseñanza puede ser pública o privada. El gobierno dirige la enseñanza pública y tendrá en la privada la intervención que determine la ley.
 - »Segunda: la enseñanza se divide en tres periodos, denominándose el primero, primera; en el segundo, segunda, y en el tercero superior.
 - »Tercera: la primera enseñanza podrá adquirirse en las escuelas públicas y privadas de primeras letras, y en el hogar doméstico [...]
 - »La segunda enseñanza se dará en los establecimientos públicos y privados [...] »La enseñanza superior sólo se dará en establecimientos públicos.
 - »Cuarta: unos mismos libros de texto señalados por el Real Consejo de instrucción pública regirán en todas las escuelas.
 - »Sexta: la enseñanza pública primera será gratuita para los que no puedan pagarla, y obligatoria para todos en la forma que se determine [...].

— Proclama «¡Viva España con honra!» (Cádiz, 19 de setembre de 1868) («Españoles; la ciudad de Cádiz puesta en armas, con toda su provincia, con la Armada anclada en su puerto [...], declara solemnemente que niega su obediencia al gobierno de Madrid, [...]. Queremos que el encargado de observar la Constitución no sea su enemigo irreconciliable [...].

Queremos que un gobierno provisional que represente todas las fuerzas vivas del país asegure el orden, en tanto que el Sufragio Universal eche los cimientos de nuestra regeneración social y política. Contamos para realizar nuestro inquebrantable propósito con el concurso de todos los liberales unánimes y compactos ante el común peligro; con los amantes del orden, si quieren verlo establecido sobre las firmísimas bases de la moralidad y del derecho; con los ardientes partidarios de las libertades individuales [...]. Españoles: [...] Acudid a las armas, no con el impulso del encono, siempre funesto; no con la furia de la ira, siempre débil, sino con la solemne y poderosa serenidad con que la justicia empuña su espada. ¡Viva España con honra!»).

— Constitució de 1869 (articles 2, 3, 5, 17, 21, 32, 33, 34, 36)

— Abdicació d'Amadeu de Savoia (1873): «Conozco que me engañó mi buen deseo. Dos largos años há que ciño la corona de España, y la España vive en constante lucha, viendo cada día más lejana la era de paz y de ventura que tan ardientemente anhelo. Si fueran extranjeros los enemigos de su dicha, entonces, al frente de estos soldados tan valientes como sufridos, sería primero en combatirlos; pero todos los que con la espada, con pluma, con la palabra agravan y perpetúan los males de la nación, son españoles; todos invocan el dulce nombre de la patria, todos pelean y se agitan por su bien; y entre el fragor del combate, entre el confuso, atronador y contradictorio clamar de los partidos, entre tantas y tan opuestas manifestaciones de la opinión pública, es imposible afirmar cuál es la verdadera, y más imposible todavía hallar el remedio para tamaños males. Lo he buscado ávidamente dentro de la ley y no lo he hallado. Fuera de la ley no ha de buscarlo quien ha prometido observarla. Nadie achacará á flaqueza de ánimo mi resolución. No habría peligro que me moviera á desceñirme la corona, si creyera que la llevaba en mis sienes para bien de los españoles; ni causó mella en mi ánimo el que corrió la vida de mi augusta esposa, que en este solemne momento manifiesta como yo el vivo deseo de que en su día se indulte á los autores de aquel atentado. Pero tengo hoy la firmísima convicción de que serán estériles mis esfuerzos é irrealizables mis propósitos. Estad seguros de que al desprenderme de la corona no me desprendo del amor á esta España tan noble como desgraciada, y de que no llevo otro pesar que el de no haberme sido posible procurarla todo el bien que mi leal corazón para ella apetecía.- Amadeo.- Palacio de Madrid a 11 de febrero de 1873.»

— Projecte de Constitució de la República Federal (1873) (preàmbul i articles 1, 39, 40, 45, 49)

— Primera proclama del cantó de Cartagena: La Junta Revolucionària al poble cartagener: «Proclamada como forma de gobierno para España la República Federal, el pueblo republicano en su inmensa mayoría reclamaba, como imperiosamente exigían las circunstancias, que se organizase la Federación, estableciendo inmediatamente la división regional de los cantones y dando a éstos y al municipio la autonomía suspirada hace tanto tiempo...

»Pero el pueblo, ansiosísimo de estas reformas, sediento de esta redención tan deseada, veía prolongarse indefinidamente sus momentos de agonía, veía amenazada la República de un golpe de muerte y no veía en el gobierno ni en la Cámara Constituyente una predisposición para la inmediata ejecución de estas reformas... Se ha puesto en armas porque ha creído ver en inminente riesgo la causa de la República Federal, y a ofrecerle su más denodado y decidido apoyo van encaminadas todas sus generosas y laudables resoluciones.

»¡Viva la República Federal!

»¡Viva la soberanía del pueblo!

» Cartagena, a 12 de julio de 1873

— Manifest de Sandhurst (1874)

— Constitució de 1876 (articles 11, 13, 18, 19)

— El sistema de la Restauració segons Valentí Almirall (fragment d'*España tal como es*) (1889) («Lo mismo da si el sufragio es universal o restringido, no hay más que un solo elector: el ministro de Gobernación. Él, con sus gobernadores de provincia y el innumerable ejército de empleados de todas clases, sin excluir los altos cargos de magistratura y el profesorado, prepara, ejecuta y consume las elecciones, sean del tipo que sean, desde el fondo de su despacho situado en el centro de Madrid. [...] En resumen, nuestra comedia electoral no representa absolutamente nada. No hay nada que sea sagrado para ella: listas electorales, urnas, escrutinio, todo es falseado por nuestros políticos bajo la inmediata dirección del gobernador civil de cada provincia. Ahora bien, nos preguntamos: ¿es posible la existencia del régimen parlamentario o sencillamente del sistema representativo con estas bases?»).

— Ultimàtum nord-americà a Espanya (1898): «El Senat i la Cambra dels Estats Units reunits en el Congrés acorden: Primer: Que el poble de Cuba és i ha de ser lliure i independent. Segon: Que és deure dels Estats Units exigir, i per la present el seu govern exigeix, que el govern espanyol renunciï immediatament a la seva autoritat i al govern de Cuba i retiri les seves forces de l'illa. Tercer: Que s'autoritzi el president dels Estats Units a utilitzar les forces militars i navals dels Estats Units [...] per dur a efecte les mesures aquí disposades.»

—Decret sobre mancomunitats (19 de desembre de 1913)

«A propuesta del Ministerio de Gobernación, y de acuerdo con el Consejo de Ministros. Vengo a decretar lo siguiente:

»Artículo 1º: Para fines exclusivamente administrativos que sean de la competencia de las provincias, podrán éstas mancomunarse [...]. Las Corporaciones solicitadas o requeridas por la etitat iniciadora de la constitución de la Mancomunidad, cuando estén dispuestas a concertarse, designarán sus representantes y una vez reunidos procederán éstos a la redacción del oportuno proyecto [...]. Las Mancomunidades serán siempre y constantemente voluntarias, pudiendo concretarse a plazo fijo o por tiempo indefinido.

»El Gobierno, por Real Decreto acordado en Consejo de Ministros, a propuesta del de la Gobernación, podrá ordenar la dsolución de la Mancomunidad, siempre que en sus acuerdos y propuestas resulte infringida alguna ley del Reino, o cuando de aquéllas pueda inferirse algún peligro para el orden público o de los altos intereses de la Nación [...].

— Acord de l'Assemblea de Parlamentaris (1917) («L'assemblea adopta els següents acords: [...]

Que, havent declarat el Govern i els partits que tenen majoria en les actuals Corts que aquestes no poden actuar en funcions de Constituents, i considerant l'Assemblea que urgeix deliberar i resoldre sobre l'organització de l'Estat, l'autonomia dels municipis i els altres problemes, entén que és indispensable la convocatòria de noves Corts que, en funcions de Constituents, puguin deliberar sobre aquests problemes i resoldre'ls. Que, perquè el país pugui manifestar lliurement la seva opinió i el poble no vegi tancada tota esperança que la seva voluntat sigui coneguda i respectada, les Corts Constituents no poden ser convocades per un Govern de partit [...] sinó per un Govern que representi la voluntat sobirana del país.»)

— Manifest del cop d'estat de Primo de Rivera (1923): «No tenemos que justificar nuestro acto, que el pueblo sano manda e impone. Asesinatos de prelados, exgobernadores, agentes de la autoridad, patronos, capataces y obreros; audaces e impunes atracos, depreciación de moneda, francachela de millones de gastos reservados, sospechosa política arancelaria [...], rastreras intrigas políticas tomando por pretexto la tragedia de Marruecos; incertidumbre ante este gravísimo problema nacional; indisciplina social que hace el trabajo ineficaz y nulo; precaria y ruinoso la producción agrícola e industrial; impune la propaganda comunista; impiedad e incultura, justicia influida por la política; descarada propaganda separatista; pasiones tendenciosas alrededor del problema de las responsabilidades».

— Convocatòria de l'Assemblea Nacional Consultiva (1927): «La Asamblea Nacional que se proyecta no ha de ser el Parlamento, no legislará, no compartirá soberanías; pero por encargo del gobierno, y aún por iniciativas propias, colaborará en su obra con carácter e independencia garantizadas por su origen, por su competencia y por sus fueros. Tres grandes núcleos se propone a V.M. que integren la Asamblea. El uno, de representantes del Estado, las provincias y los municipios, que son las tres grandes ruedas integrantes de la vida nacional. El otro, de representación de actividades, clases y valores. Y el tercero, designado por las Uniones Patrióticas y como representación de la gran masa apolítica ciudadana».

— Renúncia d'Alfons XIII (1931): «Al País. Las elecciones celebradas el domingo me revelan claramente que no tengo hoy el amor de mi pueblo. Mi conciencia me dice que ese desvío no será definitivo, porque procuré siempre servir a España, puesto el afán en el interés público hasta en las más críticas coyunturas. Un rey puede equivocarse, y sin duda erré yo alguna vez; pero sé bien que nuestra Patria se mostró en todo momento generosa ante las culpas sin malicia. Soy el rey de todos los españoles, y también un español. Hallaría medios sobrados para mantener mis regias prerrogativas, en eficaz forcejeo con quienes las combaten. Pero, resueltamente, quiero apartarme de cuanto sea lanzar a un compatriota contra otro en fratricida guerra civil. No renuncio a ninguno de mis derechos, porque más que míos son depósito acumulado por la Historia, de cuya custodia ha de pedirme un día cuenta rigurosa. Espero a conocer la auténtica y adecuada expresión de la conciencia colectiva, y mientras habla la nación suspendo deliberadamente el ejercicio del poder real y me aparto de España, reconociéndola así como única señora de sus destinos».

— Constitució de 1931 (articles 1, 3, 8, 10, 26, 51, 52)

— Discurs de Clara Campoamor sobre el sufragi femení (1931): «Señores diputados: se está haciendo una constitución de tipo democrático, por un pueblo que tiene escrito como lema principal, en lo que yo llamo el arco del triunfo de su República, el respeto profundo a los principios democráticos [...] Yo no creo, no puedo creer, que la mujer sea un peligro para la República, porque yo he visto a la mujer reaccionar frente a la Dictadura y con la República [...]. Resolved lo que queráis, pero afrontando la responsabilidad de dar entrada a esa mitad del género humano en la política, para que la política sea cosa de dos, porque sólo hay una cosa de un sexo solo: alumbrar, las demás las hacemos todos en común, y no podéis venir aquí vosotros a legislar, a votar impuestos, a decir deberes, a legislar sobre la raza humana, sobre la mujer y sobre el hijo, aislados, fuera de nosotras [...]. Respecto a la serie de afirmaciones que se han hecho esta tarde contra el voto de la mujer, he de decir, con toda consideración, que no están apoyadas en la realidad [...] ¿quién protestó y se levantó en Zaragoza cuando la guerra de Cuba más que las mujeres? ¿Quién nutrió la manifestación pro responsabilidades del Ateneo, con motivo del desastre de Annual, más que las mujeres, que iban en mayor número que los hombres? [...]. No cometáis, señores diputados, ese error político de gravísimas consecuencias. Salvad a la República, ayudad a la República atrayéndoos y sumándoos esa fuerza que espera ansiosa el momento de su redención». (Diari de sessions de les Corts Constituents. Intervenció de Clara Campoamor en les sessions de 30 de setembre i 1 d'octubre de 1931).

— Projecte d'Estatut d'autonomia de Mallorca i Eivissa (1931): «ARTICLE 1.- Les illes de Mallorca, Eivissa i altres de menors s'uneixen pels fins autonòmics regulats en el present Estatut [...]. ARTICLE 2.- Les llengües oficials al territori són indistintament la mateixa del dit territori i l'espanyola. – El coneixement de la primera serà absolutament necessari als funcionaris, de qualsevol ordre i categoria, que prestin servei en el territori de la regió [...]. ARTICLE 5.- El govern del territori de la regió, fonamentat en una ampla autonomia municipal, comprèn tres institucions distintes i ordenades, que són: a) Els Consells Municipals. B) Les Diputacions Insulars, i C) Un organisme superior interinsular o general [...]. ARTICLE 7.- Les diputacions insulars, que duren el nom de les illes respectives – Diputació de Mallorca, Diputació d'Eivissa– residiran a la capital de cada illa i tendran per objecte, dins cadascuna d'elles, la totalitat de funcions que no es reservi exclusivament el Poder de la República.»

— Manifest de la coalició de dretes, eleccions de novembre de 1933 («Electores de Madrid: Los candidatos designados por las organizaciones políticas y fuerzas sociales representadas en la coalición antimarxista utilizan un derecho y, a la vez, cumplen un deber al dirigirse al cuerpo electoral para solicitar de él su voto y su apoyo. [...]. Los candidatos de la coalición antimarxista defenderán resueltamente y a todo trance la necesidad de una inmediata derogación, por la vía que en cada caso proceda, de los preceptos, tanto constitucionales como legales, inspirados en designios laicos y socializantes, en realidad encaminados a destruir así el inmenso patrimonio moral como la ya expuesta riqueza material de la sociedad española; trabajarán sin descanso para lograr la cancelación de todas las disposiciones confiscadoras de la propiedad y persecutorias de la persona, de las Asociaciones y de las creencias religiosas. Y, finalmente, solicitarán como prenda de paz, la concesión de una amplia y generosa amnistía, tan generosa y amplia como la reclamada y obtenida por el socialismo en 1917»).

— Programa del Front Popular (gener de 1936) («Los partidos republicanos Izquierda Republicana, Unión Republicana y el Partido Socialista, en representación del mismo y de la Unión General de Trabajadores. Federación Nacional de Juventudes Socialistas, Partido Comunista, Partido Sindicalista, Partido Obrero de Unificación Marxista, sin perjuicio de dejar a salvo los postulados de sus doctrinas, han llegado a comprometer un plan político común que sirva de fundamento y cartel a la coalición de sus respectivas fuerzas en la inmediata contienda electoral y de norma de gobierno que habrán de desarrollar los partidos republicanos de izquierda, con el apoyo de las fuerzas obreras, en el caso de victoria. [...] La República que conciben los partidos republicanos no es una República dirigida por motivos sociales o económicos de clase, sino un régimen de libertad democrática, impulsado por razones de interés público y progreso social. Pero precisamente por esa definida razón, la política republicana tiene el deber de elevar las condiciones morales y materiales de los trabajadores hasta el límite máximo que permita el interés general de la producción, sin reparar, fuera de este tope, en cuantos sacrificios hayan de imponer a todos los privilegios sociales y económicos.»)

— Instruccions reservades del general Mola (primavera de 1936): «Se tendrá en cuenta que la acción debe ser en extremo violenta para reducir lo antes posible al enemigo, que es fuerte y bien organizado. Por supuesto, serán encarcelados todos los directivos de los partidos políticos, sociedades o sindicatos no afectos al Movimiento, aplicándoles castigos ejemplares a dichos individuos para estrangular los movimientos de rebeldía o huelgas. Conquistado el poder, se instaurará una dictadura militar que tendrá como misión inmediata restablecer el orden público, imponer el imperio de la ley y reforzar convenientemente al ejército, para consolidar la situación de hecho que pasará a ser de derecho.»)

— Ban de declaració de l'estat de guerra a les illes Balears (juliol de 1936) (articles 1, 2 i 3): «Artículo 1º Se declara el Estado de Guerra en todo el Archipiélago Balear. Artículo 2º En defensa de la Patria, asumo el mando absoluto en todo el Archipiélago, quedando destituidas las autoridades civiles. Artículo 3º Resuelto a mantener inflexiblemente mi autoridad y el orden, será pasado por las armas todo aquel que intente, en cualquier forma de obra o de palabra, hacer la más mínima resistencia al Movimiento Salvador de España. Con igual ejemplaridad se castigará el más ligero intento de producir huelgas o sabotajes de cualquier clase y la tenencia de armas, que deben ser entregadas inmediatamente en los Cuarteles»).

— Fragment d'Alberto Bayo, *Mi desembarco en Mallorca (de la guerra civil española)* (Palma 1987) (1a edició, Mèxic 1944): «Tengo el orgullo de decir que nuestra columna, integrada por todas las representaciones de las instituciones armadas fieles a la República, de las de todos los partidos del Frente Popular español, de sus clases vivas, intelectuales, profesionales y obreras; jóvenes, mujeres y hombres, militares de carrera y milicianos de idea, fue la unificación del pensamiento político de la España republicana y liberal, y con ella logramos hacer lo que ninguna llevó a cabo en otros frentes de la península: avanzar diariamente, jamás retroceder, pese a las numerosas dificultades, materiales y morales, consciente e inconscientemente preparadas. Fue la columna de Baleares la única que conquistó de verdad, en una forma positiva, clara y patente tierras para la República, y liberó mayor número de ciudades y ciudadanos que otra alguna y eso se debió al espíritu de que estaba impregnada.- Varias islas cayeron en nuestro poder, cientos de pueblos y villas; arrancamos a miles de

compatriotas fuera de las garras del fascismo asesino; fue, sin duda alguna, el triunfo más rotundo de las armas republicanas en su guerra nacional revolucionaria de liberación.- El honor de haber sido la única que conquistara los kilómetros por centenares, al empuje bravío de su entusiasmo y valor militar, debe en su mayor parte la Columna de Baleares su inmensa popularidad, no ya sólo en España, sino en todo el Mundo».

— Georges Bernanos, *Els grans cementiris sota la lluna* (Barcelona 1981), pàg. 147 i 179: «La persona que les conveniències m'inviten a anomenar Monsenyor el bisbe de Mallorca va signar la lletra col·lectiva de l'episcopat espanyol [en suport del bàndol franquista]. Espero que la ploma degué tremolar entre les seves velles mans. Ell no podia ignorar res d'aquests assassinats. [...]. Durant mesos, a Mallorca, els escamots d'assassins, transportats ràpidament de poble en poble en camions requisats a aquest efecte, van matar fredament, a la vista de tothom, milers d'individus considerats suspects, però contra els quals el tribunal

militar mateix hauria hagut de renunciar a invocar el menor pretext legal. Monsenyor el bisbe de Palma estava informat d'aquest fet, com tothom. No per això va deixar de mostrar-se, cada vegada que va poder, al costat d'aquests botxins, alguns dels quals ostentaven notòriament en llurs mans la breu agonía d'un centenar d'homes».

— Text de Manuel Azaña sobre problemes del Govern republicà en començar la guerra, *Memorias políticas y de guerra*: «Al siguiente día del alzamiento militar el gobierno republicano se encontró en esta situación: por un lado tenía que hacer frente al movimiento que desde las capitales y provincias ocupadas (el noroeste y el centro de la Península y buena parte de Andalucía) tomaba la ofensiva contra Madrid; y por otro, a la insurrección de las masas proletarias, que sin atacar directamente al gobierno, no le obedecían. Para combatir al fascismo, querían hacer una revolución sindical. La amenaza más fuerte era sin duda el alzamiento militar, pero su fuerza principal venía, por el momento, de que las masas desmandadas dejaban inerte al gobierno frente a los enemigos de la República. Reducir aquellas masas a la disciplina, hacerlas entrar en una organización militar del estado, con mandos dependientes del gobierno, para sostener la guerra conforme a los planes de un Estado Mayor, ha constituido el problema capital de la República»).

— Decret d'unificació de Falange i la Comunió Tradicionalista (1937) («Falange Española y Requetés, con sus actuales servicios y elementos, se integran, bajo Mi Jefatura, en una sola entidad política de carácter nacional, que de momento se denominará Falange Española Tradicionalista y de las J.O.N.S. Esta organización, intermedia entre la sociedad y el Estado, tiene la misión principal de comunicar al Estado el aliento del pueblo y de llevar a éste el pensamiento de aquél a través de las virtudes político-morales, de servicio, jerarquía y hermandad. [...]. Quedan disueltas las demás organizaciones y partidos políticos».)

— Text d'El Tebib Arrumi, «La conquista de Menorca», *La Almudaina* (10 de febrer de 1939), pàg. 8: «El mismo día en que puede afirmarse que virtualmente ha sido liquidado el frente de Cataluña, una nueva victoria de enorme magnitud, la conquista de Menorca, ha venido a eslabonarse en la cadena ininterrumpida de nuestros triunfos. – Menorca, que había servido para suscitar tantos recelos infundados en el orden internacional y que se había esgrimido como argumento para las propagandas marxistas, ha entrado hoy de manera total y definitiva en el seno de la soberanía nacional. Ya no queda nada en las Baleares, vanguardia de España, ni un solo pedazo de tierra en la que imperen los rojos».

— Intervenció del president del Govern republicà Juan Negrín davant la Diputació de les Corts (París, 31 de març de 1939): «No hay diplomacia posible sin el respaldo de una acción decidida a vender cara su derrota, y se engañan los que esperan ayudas gratuitas aunque se trate de las naciones más amigas y mejor intencionadas. [...]. Porque lo que yo he querido siempre es conseguir la paz. Pero la paz no se logra diciendo : yo me entrego o entrego a los que luchan conmigo. [...].

»¿Resistir para qué? ¿Para entrar triunfalmente en Burgos? Nunca hemos hablado ni pensado en ello, señores, proclamar una política de resistencia implica confesar que no se cuenta con medios para aplastar al enemigo, pero que causas superiores obligan a luchar hasta lo último, y para ello es necesario estimular y alentar el ánimo bélico de los combatientes.»

— Informe de la prefectura provincial de Falange de les Illes Balears (agost de 1941): «Las personas favorecidas por la fortuna disfrutan de una vida regalada y sin escaseces puesto que con suficiente dinero pueden adquirirse toda clase de productos de pastelería, galletas de harina, y muchos otros asequibles a sus bien repletas bolsas. En cambio, los pobres tienen que limitarse a contentar el hambre viendo los escaparates repletos de pasteles, galletas de harina, conforme rezan algunos cartelitos (éstas a 17 pesetas el Kg. cuando no más caras). Terrible injusticia cuyas consecuencias serán aún más pavorosas por ir directamente contra las palabras de nuestro Caudillo: “Ni un hogar sin lumbre, ni una despensa sin pan”.»

— Fuero de los españoles (1945): «Francisco Franco Bahamonde, Caudillo de España, Jefe del Estado y Generalísimo de los Ejércitos de la Nación: Por cuanto las Cortes Españolas, como órgano superior de participación del pueblo en las tareas del Estado, según la ley de su creación, han elaborado el Fuero de los Españoles, texto fundamental definidor de los derechos y deberes de los mismos y amparador de sus garantías. Vengo a disponer: [...] Art. 2. Los españoles deben servicio fiel a la Patria, lealtad al Jefe del Estado y obediencia a las leyes. [...] Art. 12. Todo español podrá expresar libremente sus ideas mientras no atenten a los principios fundamentales del Estado. [...] Art. 33. El ejercicio de los derechos que se reconocen en este Fuero no podrá atentar a la unidad espiritual, nacional y social de España.»

— Resolució de l'ONU contra el règim de Franco (1946): «Pel seu origen, naturalesa, estructura i comportament, el règim de Franco és un règim feixista, organitzat i implantat en part gràcies a l'ajuda de l'Alemanya nazi i de la Itàlia de Mussolini. Durant la llarga lluita de les Nacions Unides contra Hitler i Mussolini, Franco va donar ajuda molt considerable a les potències enemigues, malgrat les protestes contínues dels aliats. L'Assemblea General de les Nacions Unides, convençuda que el govern feixista del general Franco ha estat imposat per la força al poble espanyol, recomana que sigui exclòs [...] de les Nacions Unides [...]. Igualment, l'Assemblea demana que tots els seus estats membres retirin immediatament els seus ambaixadors de Madrid». (Resolució de l'Assemblea General de l'Organització de Nacions Unides (ONU) (fragments), 12 de desembre de 1946).

— «Informe general sobre la situación económica de Baleares en 1961», Arxiu de la Cambra de Comerç, Indústria i Navegació de Mallorca i Eivissa: «La situación económica general de la jurisdicción de esta cámara ha seguido, durante el año 1961, la trayectoria iniciada en julio de 1959 con el Plan de Estabilización, el cambio real de moneda y la actual reactivación de la Economía, tras la depresión ocasionada por los primeros pasos de la Estabilización. – En Baleares se han presentado fenómenos específicos derivados, juntamente con las bases económicas antes dichas, de su especial característica turística y del desarrollo y auge de la exportación, debido al nuevo cambio de moneda, a la labor de la Delegación Regional de Comercio y también a las múltiples relaciones comerciales que se inician gracias al turismo. – Palma de Mallorca ocupa hoy un lugar destacado en la economía española, estando, en relación con su número de habitantes, en cabeza de las ciudades españolas en múltiples manifestaciones económicas (índice de vehículos, de tráfico, de hostelería, posiblemente de televisores y frigoríficos, etc.) y su aeropuerto es el que mayor tráfico tiene en España durante los meses del largo verano turístico».

— Manifest de la Junta Democràtica (29 de juliol de 1974) (punts de l'1 al 12): «La Junta Democràtica propugna:

1. La formación de un gobierno provisional que sustituya al actual, para devolver al hombre y a la mujer españoles, mayores de dieciocho años, su plena ciudadanía mediante el reconocimiento legal de todas las libertades, derechos y deberes democráticos.
2. La amnistía absoluta de todas las responsabilidades por hechos de naturaleza política y la liberación inmediata de todos los detenidos por razones políticas o sindicales.
3. La legalización de los partidos políticos sin exclusiones.
4. La libertad sindical y la restitución al movimiento obrero del patrimonio del Sindicato Vertical.
5. Los derechos de huelga, de reunión, de manifestación pacífica y de libertad de prensa.
6. La libertad de prensa, de radio, de opinión y de información objetiva en los medios estatales de comunicación social, especialmente en la televisión.
7. La independencia y la unidad jurisdiccional de la función judicial.
8. La neutralidad y la profesionalidad, exclusivamente militar para la defensa exterior, de las fuerzas armadas.
9. El reconocimiento, bajo la unidad del Estado español, de la personalidad política de los pueblos catalán, vasco, gallego y de las comunidades regionales que lo decidan democráticamente.
10. La separación de la Iglesia y del Estado.

11. La celebración de una consulta popular..., con todas las garantías de la libertad, igualdad de oportunidades e imparcialidad, para elegir la forma definitiva del Estado.

12. La integración de España en las Comunidades Europeas.»

— Constitució Espanyola de 1978 (articles 137 i 143)

— Estatut d'Autonomia de les Illes Balears (1983) (articles primer, tercer i cinquè: https://www.boe.es/boe_catalan/dias/1983/12/31/pdfs/A00013-00023.pdf).

—Text sobre l'atemptat de l'11 març de 2004 a l'estació d'Atocha (Madrid):

«Los atentados terroristas acontecidos el 11 de marzo de 2004 en Madrid han causado una gran catástrofe humana sin distinción de nacionalidad u origen.

» La gravedad de los atentados cometidos, la necesidad de ayuda a la situación de las víctimas extranjeras, así como el deseo de facilitar su arraigo, lleva a considerar que concurren las circunstancias excepcionales previstas en el artículo 21 del Código Civil en las víctimas y sus familiares, a los efectos de la concesión de la nacionalidad española por carta de naturaleza.

» En su virtud, a propuesta del Ministro de Justicia y previa deliberación del Consejo de Ministros en su reunión del día 18 de marzo de 2004,

» **DISPONGO:**

» Artículo 1. Concesión de la nacionalidad.

A los efectos del artículo 21.1 del Código Civil sobre adquisición de la nacionalidad española por carta de naturaleza, se entiende que concurren circunstancias excepcionales en las víctimas de los atentados terroristas del 11 de marzo de 2004. Se entenderán por víctimas, en todo caso, los heridos en dichos atentados, así como el cónyuge, los descendientes y los ascendientes, en ambos casos, en primer grado de consanguinidad de los fallecidos».

(Reial decret 453/2004, de 18 de març, sobre la concessió de la nacionalitat espanyola a les víctimes dels atemptats terroristes de l'11 de març de 2004).

—Notícia sobre Cuelgamuros («valle de los Caídos»).

«El Gobierno ha aprobado este viernes en la reunión del Consejo de Ministros la exhumación de los restos del dictador Francisco Franco del Valle de los Caídos mediante un decreto ley, tal y como se había avanzado esta semana y ha anunciado en la rueda de prensa posterior la Vicepresidenta, Carmen Calvo.

[...]

“El decreto permite cumplir con las indicaciones de Naciones Unidas, la ley de 2007 y la proposición del Congreso sin que hubiera ningún grupo en contra”, ha detallado Calvo. “Es inasumible una tumba de Estado para Franco en una democracia madura”, ha opinado.

“El Real decreto indica en un párrafo en el artículo 16 la urgencia para la exhumación una vez se convalide por el procedimiento de ley”, ha explicado la vicepresidenta. “Hay mucho por hacer en materia de memoria histórica en nuestro país”, ha añadido. El procedimiento administrativo irá al Consejo de Ministros de la semana que viene, lo que permitirá iniciar los trámites. Con todo el Ejecutivo de Sánchez cree que el proceso concluirá antes de final de año.

El propósito del Ejecutivo es que sea una exhumación discreta para evitar incidentes y podría realizarse en dos meses, una vez la cámara baja le dé el visto bueno. El acuerdo de este viernes tendrá una duración de doce meses, si bien la vicepresidenta considera que podría ser antes de final de año y no ha querido pronunciarse sobre un lugar en caso de que la familia no se pronuncie. Calvo ha reconocido que la exhumación llega tarde y ha apuntado que el Gobierno de Rajoy dejó inane la ley de Memoria Histórica de Zapatero. Además ha recordado el informe de los expertos que consideraba preferencial la exhumación, que llega 40 años después de que se aprobara la Constitución.

[...]

El Gobierno ha defendido que los restos de José Antonio Primo de Rivera, en tanto que víctima de la contienda, se mantengan en el Valle aunque deberían ser trasladados a un lugar no preeminente, según dictaminaba la proposición no de ley del Congreso del año pasado. Calvo se ha escudado en que la urgencia que señaló la ONU era sobre Franco.

El PP tiene previsto un recurso al decreto de este viernes y [Pablo] Casado ya señaló que “no permitirán que deshagan la mejor historia de España, la reconciliación de la Transición, la del abrazo y la del pacto”. El sistema elegido del decreto ley, que lleva implícito un carácter de urgencia, será recurrido por el PP y no el fondo de la cuestión» (*La Vanguardia*, 24 d'agost de 2018).

—Llei de fosses de les Illes Balears:

«A la comunitat autònoma de les Illes Balears no hi ha hagut [fins ara] un desplegament normatiu en cap aspecte de la Llei 52/2007 [«Llei de memòria històrica»]. Aquest fet ha suposat la indefensió de nombroses famílies de desapareguts i de les associacions que les representen perquè, excepte en casos comptats, les institucions autonòmiques i locals no han assumit la seva obligació, com a administracions públiques, de facilitar la recerca dels desapareguts de la Guerra Civil i de la dictadura, davant la problemàtica específica que s'ha d'afrontar tant a l'hora d'indagar on són els desapareguts com en tot el procés d'intervenció d'una fossa comuna on es troben restes humanes. No es tracta de restes arqueològiques en el sentit estricte del terme sinó de restes de persones amb signes de mort violenta fa gairebé vuitanta anys, enterrades la majoria de forma clandestina en clots excavats en cementiris o a prop d'aquests, però també llençades a pous i avencs. En concret, es calcula que hi ha 56 fosses a Mallorca, Eivissa i Formentera, i queda per investigar si a Menorca n'hi ha fora dels cementiris. Malgrat aquest buit jurídic, dues associacions, Memòria de Mallorca i el Fòrum per la Memòria d'Eivissa i Formentera, han realitzat els darrers deu anys aquesta tasca de forma voluntària i compromesa cercant prop de 2.000 persones que calculen que continuen desaparegudes en territori balear: han

localitzat i coordinat els familiars dels desapareguts [...] Amb aquesta llei es pretén complir amb les obligacions que té Espanya amb les víctimes de les desaparicions de la Guerra Civil i del franquisme, i també amb els que són els seus familiars. [...] Aquesta llei estableix que el Govern balear tindrà la competència en matèria de localització i identificació de persones desaparegudes violentament per raons polítiques, ideològiques i religioses, i de prospecció i intervenció en les fosses de la Guerra Civil i del franquisme en el territori balear»

(Llei 10/2016, de 13 de juny, per a la recuperació de persones desaparegudes durant la Guerra Civil i el franquisme, *Butlletí Oficial de les Illes Balears*).

etc.

Temes per desenvolupar. Presentaran la redacció següent:

— La guerra del Francès o guerra de la Independència (1808-14). Concepte. Els aspectes polítics: les Corts de Cadis i la Constitució de 1812.

— La guerra del Francès o guerra de la Independència (1808-14). Concepte i etapes (evolució militar).

— El regnat de Ferran VII (1814-33). Concepte i etapes: restauració de l'absolutisme (1814-20), Trienni Liberal (1820-23) i Dècada Ominosa o Dècada Absolutista (1823-33).

— L'Estat liberal d'Isabel II (1833-68). Concepte i característiques: la inestabilitat política, el sistema de partits i l'intervencionisme militar.

— El regnat d'Isabel II (1833-68). Breu definició. Etapes: la primera guerra Carlina i les regències (1833-43), la Dècada Moderada (1844-54), el Bienni Progressista (1854-56) i la desintegració de la monarquia (retorn del moderantisme i Unió Liberal) (1856-68).

— El Sexenni Democràtic (1868-1874). Concepte, característiques i etapes: la revolució de 1868 i el Govern provisional (1868-70), la monarquia d'Amadeu de Savoia (1871-73) i la Primera República (1873-74).

— La Restauració Borbònica. Concepte i característiques del sistema polític de Cánovas del Castillo: el torn de partits i el caciquisme. La Constitució de 1876.

— La crisi de 1898. Breu definició i contextualització dins la Restauració Borbònica. La guerra de Cuba (1895-98) i les seves conseqüències.

— El regnat d'Alfons XIII (1902-1923). Concepte. El regeneracionisme i el reformisme dinàstic (Maura i Canalejas), l'impacte de la Gran Guerra i la crisi final del sistema (1917-1923).

— La Dictadura de Primo de Rivera (1923-30). Concepte, característiques i etapes: el Directori militar (1923-25), el Directori civil (1925-30) i el final de la Dictadura (1930-31).

— La Segona República (1931-36). Breu definició. Explica el bienni reformista (1931-33).

— La Segona República. Breu definició. El bienni conservador o radicalcedista (novembre de 1933

- febrer de 1936).

— La Segona República. Breu definició. El Govern del Front Popular (febrer-juliol de 1936).

— La Guerra Civil. Concepte. Evolució política a la zona republicana i a la zona *nacional* o franquista. Les actituds socials i la violència política.

— El règim franquista. Concepte i característiques. Suports i actituds socials. Les *famílies* del règim.

— El règim franquista. Breu definició. Evolució econòmica i política en la postguerra i el decenni dels cinquanta (1939-59).

— El règim franquista. Breu definició. Evolució econòmica i política a l'època del «desenvolupisme» (1959-73).

— El règim franquista. Breu definició. La crisi final del règim (el tardofranquisme) (1973-75).

— La Transició democràtica (1975-82). Concepte i característiques. La Constitució de 1978, l'Estat de les autonomies i l'Estatut d'autonomia de les Illes Balears.

— La consolidació democràtica (des de 1982). Concepte i característiques. Trets essencials de l'evolució política a Espanya des de 1982 fins al 2016.

Exemple de prova:

A. Qüestions breus (4 punts, un punt cada una)

- A. 1. Responen una (i només una) d'aquestes preguntes (s'aconsellen entre 6 i 10 línies): 1. Elaborau un esquema sobre les diverses classes socials presents a Espanya el segle XIX. 2. Què va ser la Guerra Civil Espanyola, quins bàndols s'hi enfrontaren i quines foren les causes de la victòria franquista? Esmentau-ne algun fet o personatge relacionat amb les Illes Balears.
- A. 2. Definiu breument (una a tres línies en cada cas): Guerra del Francès, Desamortització de Mendizábal, Crisi de 1898, Adolfo Suárez (en aquest darrer cas, indica el càrrec principal que va ocupar, la seva adscripció política, i època històrica o anys de mandat)
- A. 3. Elaborau un esquema sobre les constitucions de 1931 i 1978 i indica-ne tres punts en comú i tres diferències.
- A. 4. Ordenau cronològicament, de més antic a més recent: inauguració de la primera línia ferroviària a Espanya, atemptats de l'estació d'Atocha (Madrid), inici del regnat de Ferran VII, obtenció del sufragi femení durant la Segona República espanyola.

B. Feu **un** (i només **un**) dels comentaris següents (3 punts):

Comentari 1 (extensió aconsellada entre una cara i una cara i mitja de full): 1. Indica si el document A es tracta d'un text de tipus jurídic, epistolar, literari o historiogràfic. Situa-lo cronològicament (any i període històric concret) i assenyalau-ne els aspectes principals. 2. Responen la pregunta següent. Incorporau-hi alguna al·lusió a cada un dels dos documents: quines foren les característiques principals del sistema polític espanyol durant la Restauració Borbònica (1875-1923)?

Document A

«Artículo 11: La religión Católica, Apostólica, Romana es la del Estado. La Nación se obliga a mantener el culto y sus ministros. Nadie será molestado en el territorio español por sus opiniones religiosas ni por el ejercicio de su respectivo culto, salvo el respeto debido a la moral cristiana. No se permitirán, sin embargo, otras manifestaciones públicas que las de la religión del Estado.

»Artículo 13: Todo español tiene derecho:

-De emitir libremente sus ideas y opiniones, ya de palabra, ya por escrito [...] sin sujeción a censura previa.

-De reunirse pacíficamente.

-De asociarse para los fines de la vida humana.

-De dirigir peticiones individual o colectivamente al rey, a las Cortes y a las autoridades. El derecho de petición no podrá ejercerse por ninguna clase de fuerza armada.

»Artículo 18: La potestad de hacer las leyes reside en las Cortes con el Rey.

»Artículo 19: Las Cortes se componen de dos cuerpos colegisladores, iguales en facultades: el Senado y el Congreso de los Diputados.

(Constitució espanyola de 1876 (fragments)).

Document B: Quadre de Ramon Casas, *La càrrega* (1899-1902)



Comentari 2. 1. Indica si aquest document consisteix en un text historiogràfic, un informe econòmic, un text literari, o una carta; si l'emet una persona o si l'emet una institució; quina és; assenyalau sobre quina qüestió informa, a quines conclusions arriba i en quin període històric s'ubica. 2. Respondeu les preguntes següents. Incorporau-hi al·lusions al document: què va ser el règim franquista, com va evolucionar des del punt de vista econòmic i social entre 1959 i 1973, i com afectaren aquests canvis a les Illes Balears?

«La situación económica general de la jurisdicción de esta cámara ha seguido, durante el año 1961, la trayectoria iniciada en julio de 1959 con el Plan de Estabilización, el cambio real de moneda y la actual reactivación de la Economía, tras la depresión ocasionada por los primeros pasos de la Estabilización. – En Baleares se han presentado fenómenos específicos derivados, juntamente con las bases económicas antes dichas, de su especial característica turística y del desarrollo y auge de la exportación, debido al nuevo cambio de moneda, a la labor de la Delegación Regional de Comercio y también a las múltiples relaciones comerciales que se inician gracias al turismo. Palma de Mallorca ocupa hoy un lugar destacado en la economía española, estando, en relación con su número de habitantes, en cabeza de las ciudades españolas en múltiples manifestaciones económicas (índice de vehículos, de tráfico, de hostelería, posiblemente de televisores y frigoríficos, etc) y su aeropuerto es el que mayor tráfico tiene en España durante los meses del largo verano turístico" (Cambra de Comerç, Indústria i Navegació de Mallorca i Eivissa: "Informe general sobre la situación económica de Baleares en 1961», Arxiu de la Cambra de Comerç, Indústria i Navegació de Mallorca i Eivissa).

C. Tema (3 punts) (extensió aconsellada entre una cara i una cara i mitja de full). Desenvolupau **un** (i només **un**) dels temes següents:

1. El Sexenni Democràtic (1868-1874). Concepte, característiques i etapes: la revolució de 1868 i el Govern provisional (1868-70), la monarquia d'Amadeu de Savoia (1871-73) i la Primera República (1873-74).
2. La dictadura de Primo de Rivera (1923-30). Concepte, característiques i etapes: el directori militar (1923-25), el directori civil (1925-30) i el final de la dictadura (1930-31).